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Ř 3,21-31 
 

Přečtenému textu předchází oddíl, který obsahuje skličující analýzu duchovního stavu lidstva 

(Ř 1,18-3,20). My lidé nejsme spravedliví před Bohem. Důležitým sdělením oddílu Ř 1,18-

3,20 však není jen to, že jsme nespravedliví. Dalším důležitým poznatkem je, že se od svých 

vin nemůžeme sami očistit. Jsme ve vězení, z něhož se sami nedostaneme ven. „ Vždyť ze 

skutků zákona 'nebude před ním nikdo ospravedlněn', … “ (Ř 3,20 ČEP) Můžeme pouze uznat 

svoji vinu i bezmocnost a obrátit se na Krista takoví, jací jsme. Nemáme nic, co bychom Bohu 

mohli nabídnout výměnou za zbavení našich vin, potřebujeme být obdarováni. Přečtený oddíl 

z Římanům mluví o Božím daru, kterým je Boží spravedlnost. 

 

1. V Ježíši Kristu je pro nás dostupná Boží spravedlnost (v. 21-23) 
 

Nyní už ale nemusíme zůstávat pouze u zjištění, že jsme propadli Božímu odsouzení. Nyní 

nám Bůh sám vložil do ruky klíč, kterým můžeme dveře naší cely odemknout. Nyní totiž známe 

evangelium o Ježíši Kristu; známe poselství, které dříve nebylo známo. V poselství evangelia 

nám byla odhalena spravedlnost Boží (sr. Ř 1,16-17). Je to bezúhonnost či nevinnost, kterou 

nám Bůh zpřístupnil a nabízí nám ji darem. Je to spravedlnost bez zákona. To znamená, že se 

k ní nemůžeme, a ani nemusíme, dopracovat svou snahou dodržovat Boží přikázání. I když 

však jde o spravedlnost bez zákona, zákon i proroci (tedy Starý zákon) ji dosvědčují. Starý 

zákon potvrzuje pravdivost evangelia, které nacházíme v Novém zákoně. 

 Víra v Ježíše Krista je klíč, kterým můžeme odemknout dveře našeho vězení. V 

evangeliu byla zjevena Boží spravedlnost. Byla odhalena bezúhonnost, kterou mohou mít 

všichni, kdo otočí klíčem víry. Kdo se spolehne na Ježíše Krista, obdrží Boží dar, kterým je 

Boží spravedlnost.  

 Boží nabídka platí pro všechny lidi. Boží spravedlnost obdrží všichni, kdo uvěří. V 

jedné věci není mezi lidmi rozdíl. Všichni zhřešili a jsou daleko od Boží slávy. Všichni lidé 

jsou z Božího pohledu provinilci. A všichni lidé jsou daleko od podoby ideálního člověka, jak 

ho Bůh zamýšlel ve chvíli stvoření (viz Gn 1,26). Lidé hřeší různými způsoby. Všichni hříšníci 

nejsou vyloženými zločinci, mnozí žijí jako slušní lidé. Někdo se možná, obrazně řečeno, 

propadl už hodně hluboko, je to jako kdyby už byl někde pod zemí. Jiný stojí jakoby na vrcholu 

velehor. Ani jeden ani druhý se však nemůže dotknout hvězd (podle přirovnání, které použil 

biskup Handley Moule). V tomto ohledu tedy není mezi námi lidmi rozdíl. Všichni jsme daleko 

od Boží slávy. Ovšem právě tak jako všichni jsou nespravedliví, mohou být také všichni 

ospravedlněni vírou v Pána Ježíše Krista.    

 

2. Ospravedlnění zadarmo (v. 24-25a) 
  

Všichni kdo jsou ospravedlňováni, jsou ospravedlňováni zadarmo. Ospravedlnit znamená 

prohlásit za nevinného (srov. Ex 23,7; Dt 25,1; Iz 43,9.26). Zde ale nejde o prohlášení za 

nevinného v jednom konkrétním případě. Jde o absolutní a celkové zproštění viny. 

Ospravedlnit někoho tu vlastně znamená prohlásit, že neexistuje žádný důvod k tomu, aby byl 

člověk trestán. Je třeba odlišovat od sebe ospravedlnění a posvěcení, byť spolu nerozlučně 

souvisí. Ospravedlnění je právní akt (sr. Ř 5,1), kterým jsme prohlášeni za nevinné a dokonalé. 

Bůh s námi podle toho také jedná. Posvěcení je proces, během něhož ve svém myšlení i jednání 

rosteme do podoby Ježíše Krista. 

 Ospravedlnění dostáváme  z a d a r m o. Jsme ospravedlňováni zadarmo Boží milostí, 
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tedy Boží nezaslouženou přízní vůči nám. Za tento dar nemůžeme a nemusíme nic platit. 

Kdybychom platili, už by to nebyl dar. Obdarovaného dar nic nestojí. Platí však dárce. Bůh 

nám dal ten nejvzácnější dar a zaplatil za něj také odpovídající cenu. Zaplatil za nás výkupné, 

kterým byla smrt, přesněji řečeno krev Ježíše Krista (1P 1,18-19). Ještě před stvořením světa 

Bůh určil Krista za smírčí oběť (1P 1,18-20). Ježíš je tou jedinou obětí, která skutečně utišuje 

Boží hněv, namířený proti nám. Starozákonní oběti zvířat byly pouhými symboly této jediné 

dokonalé oběti (Žd 10,1).  

 Bůh předem určil, že Kristus bude smírčí obětí. Předem určil, že skrze víru v Krista a 

prolitím jeho krve bude usmířen Boží hněv vůči lidem. Bůh to plánoval. Bůh to uskutečnil. 

Bůh nám to oznámil. Ukázal nám klíč, kterým můžeme odemknout dveře vězení naší 

nespravedlnosti. Klíčem je víra v Ježíše Krista. Je to spolehnutí na něho. Spolehnutí na platnost 

výkupného, které za nás zaplatil svou krví.  

  

3. Smrt Krista je i jakýmsi ospravedlněním Boha (v. 25b-26) 
 

Smrt Krista měla ukázat, že bylo spravedlivé, když Bůh  lidem už dříve promíjel hříchy. Bůh 

promíjel různé prohřešky Izraelitům, kteří přinášeli oběti (Např. Lv 4,20; 5,18). Odpustil králi 

Davidovi, který  se dopustil vraždy a cizoložství (2S 12,13). A v minulosti jistě odpustil i 

mnoho věcí lidem a národům na celém světě (srov. Sk 17,30). Lidé mnoho dlužili, ale 

odpuštěním vzal Bůh jejich dluh na sebe. Splatil ho pak naráz krví Ježíše Krista, svého 

milovaného Syna. S každým takovým odpuštěním si Bůh jen připisoval na svůj dlužní úpis 

další a další položky. A pak v určenou chvíli zaplatil všechno najednou. 

 Smrt Ježíše Krista demonstruje Boží spravedlnost i v nynějším čase. Obhajuje tu 

neslýchanou věc, kterou Bůh dělá. Totiž, že zprošťuje viny ty, kdo věří v Krista. Bůh nám 

patrně nemůže hříchy jen tak prominout. Odpuštění nemůže nastat bez prolití krve (Žd 9,22). 

Kdyby nám Bůh naše viny jen tak prominul, nebylo by to spravedlivé. Bylo by to v rozporu s 

Boží svatostí. Kristova smrt tedy zjevuje, že Bůh je spravedlivý, nenechává dluhy nesplacené. 

 

4. Několik poznámek na závěr (v. 27-31) 
 

Tímto způsobem záchrany zabraňuje Bůh člověku v chlubení. Kdybychom se mohli k 

ospravedlnění dopracovat, dávalo by to prostor naší pýše. Mohli bychom se domnívat, že my 

jsme to zvládli. Bůh ale skrze proroka Izajáše říká: „ Já jsem Hospodin. To je mé jméno. Svou 

slávu nikomu nedám, svou chválu nepostoupím modlám. “ (Iz 42,8 ČEP) Bůh nedovolí, aby 

byl oslavován někdo jiný, než On sám. To platí nejen o modlách z kamene, dřeva a kovu. Platí 

to i o nás lidech. Bůh nás vede k tomu, abychom spoléhali na něho, nikoliv na sebe. Tím nám 

bere důvod k pyšnému chlubení. Člověk je zbavován viny vírou, bez skutků zákona. To je 

nepohnutelný princip, který Bůh ustanovil. Můžeme s ním počítat.  

 Boží nabídka ospravedlnění platí všem lidem. Platí Židům i jiným národům. Platí 

obřezaným i neobřezaným. Bůh je Bohem a Stvořitelem všech lidí. Proto způsob záchrany, 

který určil, platí všem lidem bez rozdílu. Myšlenka ospravedlnění vírou není v rozporu s Božím 

zákonem. Naopak! Potvrzuje, že Boží zákon je pravdivý. 

 

Otázky k zamyšlení a rozhovoru: 

 

1/ Jak na vás působí myšlenka, že pokud jde o hříšnost, není mezi lidmi rozdílu? 

2/ Co všechno může člověku bránit v přijetí Božího daru ospravedlnění? 

3/ Jak to vypadá, když se člověk chlubí sám sebou? 


